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Protokół nr 13/2020 

posiedzenia Komisji Zdrowia, Rodziny i Pomocy Społecznej  

Rady Miejskiej Inowrocławia, odbytego w dniu  23 stycznia 2020 r.   

w Urzędzie Miasta Inowrocławia, al. Ratuszowa 36. 
 

Czas  trwania posiedzenia 9.00 – 9.40. 
 

Członkowie Komisji obecni na posiedzeniu: 

1. Stolarska Lidia     – Przewodnicząca Komisji. 

2. Olszewski Grzegorz  – Członek Komisji - nieobecny 

3. Podogrodzka Ewa  ˗ Członek Komisji, 

4.Żukowska Maria   – Członek Komisji 
 

Ponadto w posiedzeniu uczestniczyli: 

1. Grzegorz Gąsiorek – Naczelnik Wydziału Spraw Społecznych i Promocji 

Zdrowia. 

2. Jadwiga Kalinowska – Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej. 

Listy obecności radnych oraz zaproszonych gości stanowią załączniki nr 1 i 2  

do protokołu. 
 

Ad 1. Otwarcie posiedzenia Komisji i stwierdzenie kworum.  
 

Posiedzenie Komisji otworzyła Pani Lidia Stolarska – Przewodnicząca Komisji, 

która  zgodnie z listą obecności stwierdziła, że w obradach Komisji  uczestniczy 

3 radnych, co wobec ustalonego składu Komisji wynoszącego 4 osoby, stanowi 

kworum pozwalające na podejmowanie prawomocnych decyzji. 
 

Ad 2. Przyjęcie porządku dziennego posiedzenia. 
 

Proponowany porządek obrad: 

1. Otwarcie posiedzenia Komisji i stwierdzenie kworum. 

2. Przyjęcie porządku dziennego posiedzenia. 

3. Przyjęcie protokołów: nr 11/2019 i nr 12/2019 posiedzenia Komisji. 

4. Pomoc osobom bezdomnym na terenie Miasta Inowrocławia w okresie 

zimowym 2019/2020. 

5. Sprawy wymagające opinii Komisji. 

6. Sprawy bieżące. 
 

Lidia Stolarska – Przewodnicząca Komisji: 

Kto jest za przyjęciem porządku dziennego obrad? 
  

głosowanie:  za – 3, przeciw - 0, wstrzym. się – 0. 
 

Do porządku obrad nie wniesiono żadnych uwag.  
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Ad 3. Przyjęcie protokołów: nr 11/2019 i nr 12/2019 posiedzenia Komisji. 
 

Lidia Stolarska – Przewodnicząca Komisji: 

Kto jest za przyjęciem protokołu nr 11/2019  posiedzenia Komisji? 
 

głosowanie:  za – 2, przeciw - 0, wstrzym. się – 1. 
 

Lidia Stolarska – Przewodnicząca Komisji: 

Kto jest za przyjęciem protokołu nr 12/2019  posiedzenia Komisji? 
 

głosowanie:  za – 2, przeciw - 0, wstrzym. się – 1. 
 

Ad 4. Pomoc osobom bezdomnym na terenie Miasta Inowrocławia w okresie 

zimowym 2019/2020. 
 

Grzegorz Gąsiorek – Naczelnik Wydziału Spraw Społecznych i Promocji 

Zdrowia: 

Pan Naczelnik przedstawił informację „Pomoc osobom bezdomnym na terenie 

Miasta Inowrocławia w okresie zimowym”. Informacja stanowi załącznik nr 3 

do protokołu. Dodał, że Miasto nie dysponuje schroniskiem dla osób 

bezdomnych. Te, które istnieją na terenie Miasta Inowrocławia dla mężczyzn 

i dla kobiet są prowadzone przez organizacje pozarządowe. Schronisko dla 

mężczyzn prowadzone jest przez Towarzystwo Pomocy im. św. Brata Alberta, 

natomiast dla kobiet, utworzone po dawnej izbie wytrzeźwień, prowadzi 

Terenowy Komitet Ochrony Praw Dziecka. W ramach konkursów ofert Miasto 

dofinansowuje ich działania i w ramach zadań własnych Miasto ma 

zarezerwowane, zarówno w jednym, jak i w drugim, miejsca dla bezdomnych 

z terenu Miasta Inowrocławia. Pozostałe działania związane z osobami 

bezdomnymi są opisane w materiale. 
 

Jadwiga Kalinowska – Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej: 

Pani Dyrektor dodała, że nowością jest to, że ustawodawca dał możliwość 

pobierania odpłatności, pod koniec 2019 roku, od bezdomnych pobierających 

zasiłki stałe, jednak określił wartość do 30% posiadanego dochodu, choć 

w domach pomocy niezależnie od tego jaka jest wielkość dochodu, w tym jeśli 

umieszczamy osoby z zasiłkiem stałym zabieramy 70% dochodu, tutaj tylko 

30%. Ta zmiana w zapisie ustawy o pomocy społecznej wywołała konieczność 

podjęcia przez Radę Miejską Inowrocławia uchwały zmieniającej uchwałę 

o zasadach odpłatności za pobyt w różnych placówkach osób bezdomnych. 

Specjalnie użyłam sformułowania różnych, ponieważ pojawiły się wśród 

schronisk ogólnych, jednak z podziałem na kobiety i mężczyzn, te które 

świadczą usługi dla osób niepełnosprawnych. Jest to nowość, ruch bardzo 

zasadny, konieczny, ograniczający też potrzeby umieszczania bezdomnych 

w domach pomocy społecznej. Mamy możność, pod warunkiem, że nie są to 

osoby leżące i stopień tej niepełnosprawności jest tak znaczny, że nie są w stanie 

wykonać czynności związanych z samoobsługą. Wtedy to umieszczenie w domu 
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pomocy społecznej następuje według procedur ogólnie wskazanych. Zmniejszy 

się liczba miejsc stanowiących schronienie dla kobiet o 5, ponieważ schronisko 

dla kobiet będzie musiało wyłączyć, zgodnie z zaleceniami pokontrolnymi, 

jedno pomieszczenie na pomieszczenie wspólne, w którym osoby będą mogły 

podejmować np. spotkania terapeutyczne, jak również prowadzić spotkania 

wewnątrz z koleżankami, będącymi w podobnej sytuacji. Mają być 

udostępnione w tym pomieszczeniu komputery z dostępem do sieci, czyli ma to 

być dzienny pokój, integracyjny. Mam jednak nadzieję, że to nie zakłóci 

możliwości wspierania osób bezdomnych, bo kobiet bezdomnych jest 

w Inowrocławiu zdecydowanie mniej jak mężczyzn. Liczba bezdomnych 

podawana w każdej informacji i sprawozdaniach nie jest tą liczbą, która jest 

ostateczna. Są bezdomni, którzy przebywają poza miastem od lat, ale są 

przypisywani do tego miasta, ponieważ ostanie miejsce ich zamieszkania to 

Inowrocław, i tu byli po raz ostatni zameldowani na pobyt stały. I bywa tak, że 

ponosimy koszty za osoby, o których niewiele wiemy.  

Każda informacja skupia się głównie na tych obszarach bezdomności, które są tą 

ostatnią fazą, tą najbardziej dotkliwą, taką, gdzie ta bezdomność cechuje już tą 

osobę począwszy od wyglądu, sposobu bycia, życia, zachowania, niekiedy 

widzimy osoby z tobołeczkami wędrujące po mieście. One nie chcą skorzystać 

z oferty pomocy i to są najbardziej dramatyczne sytuacje. Nie można nikogo 

przymusić do tego, aby zachowywał się tak jak my oczekujemy. Dwa lata temu 

zasady pobytu osób w schroniskach zostały obostrzone. W schronisku nie może 

przebywać osoba będąca pod wpływem alkoholu. To jest trudne do 

przestrzegania w 100% założenie, ponieważ przyczyną bezdomności są 

uzależnienia. Nadal prym wiedzie alkohol, choć coraz częściej są to 

uzależnienia tzw. krzyżowe, a więc od alkoholu i innych środków odurzających, 

począwszy od psychotropów, a na narkotykach kończąc. Trudno jest osobę 

będącą w stanie nietrzeźwości nakłonić także do tego, aby podjęła jakiekolwiek 

działania w zakresie terapii. Niestety rzadko, a jedynie w takich sytuacjach 

kiedy ich stan zdrowia staje się dramatycznie trudny, wyrażają zgodę na pomoc. 

 

Ewa Podogrodzka  - radna RMI: 

A skierowanie sądowe, nie ma takiej możliwości ? 

 

Jadwiga Kalinowska – Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej: 

Skierowanie sądowe jest możliwe, jeśli osoba uzależniona spełnia wymogi 

ustawy o wychowaniu w trzeźwości i przeciwdziałaniu alkoholizmowi, która 

jasno określa, że osoba musi dopuszczać się demoralizacji nieletnich, 

powodować rozpad rodziny. To są przyczyny, dla których można wnioskować. 

 

Pytania i dyskusja. 
 

Ewa Podogrodzka – radna RMI: 

Rozumiem, że jak bezdomny umiera to koszty pochówku bezdomnego idą na 

rzecz samorządu ?  
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Jadwiga Kalinowska – Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej: 

Tak, ale nie tylko te osoby chowamy. Chowamy te osoby, które są samotne, 

również tych, którzy mają swoje świadczenia emerytalne bądź rentowe, ale nie 

mają nikogo, kto by zajął się pochówkiem. Te jednak są mniej dolegliwe dla 

budżetu Miasta, bo refinansuje nam ZUS koszty do wysokości zasiłku. Każdego 

roku ogłaszamy przetarg na sprawianie pochówku i chowamy nie tylko osoby 

bezdomne, ale też te, które są samotne bądź osamotnione, bo mieszkały, mimo 

uzależnienia, w swoim mieszkaniu. 

 

Ewa Podogrodzka – radna RMI: 

W wypowiedzi „kontrola stwierdziła, że trzeba utworzyć pomieszczenie dla tych 

kobiet”, czyli likwidujemy 5 łóżek, pozostaje 15. I pytanie, co to była za 

kontrola, jakiej instytucji taki nałożyła obowiązek ? I czy te 15 łóżek wystarczy? 

 

Jadwiga Kalinowska – Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej: 

Żadne z tych schronisk nie jest podporządkowane nam, schroniska te prowadzą 

organizacje pozarządowe. Schronisko dla kobiet prowadzi Terenowy Komitet 

Ochrony Praw Dziecka, natomiast dla mężczyzn Towarzystwo Pomocy im. św. 

Brata Alberta. Miasto Inowrocław zawiera umowy o wykonywanie konkretnego 

zadania, czyli bezdomność. Jeśli chodzi o kobiety, to tych 20 łóżek nigdy nie 

było wykorzystanych w 100%, na pewno nie przez mieszkanki Inowrocławia. 

Schroniska te nie są nasze, więc mają prawo przyjmować każdą osobę, która 

zgłosi swój problem bezdomności. 

 

Ewa Podogrodzka – radna RMI: 

A dzieci z kobietami nie ma tutaj? 

 

Jadwiga Kalinowska – Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej: 

Nie, jeśli chodzi o kobiety to maksymalna liczba inowrocławianek, która 

jednocześnie tu była to było 9, to było zaskoczeniem, ale to była sytuacja 

przejściowa. W tej chwili nie możemy mieć w schroniskach kobiet z dziećmi, a 

sytuacje bywają bardzo różne. Jeśli jest eksmisja to musimy szukać schroniska 

dla matki z dzieckiem poza Inowrocławiem, to jest bardzo trudne podjąć pracę. 

Tutaj na miejscu to było prostsze i ten moment oczekiwania na jakieś 

rozwiązanie sytuacji mieszkaniowej istniał. 

 

Grzegorz Gąsiorek – Naczelnik Wydziału Spraw Społecznych i Promocji 

Zdrowia: 

Ustawodawca wprowadził pewne zmiany, jeżeli chodzi o funkcjonowanie 

schronisk w ostatnich latach. W większości są to podmioty, na które 

ustawodawca nie ma wpływu właścicielskiego, nie mniej jednak wprowadził tak 

zwane standaryzacje. Jednym z elementów było to, że schroniska nie mogą 

przyjmować matki z dzieckiem, muszą przebywać w domach samotnej matki. 

Są to instytucje prowadzone przez powiaty. 
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Odpowiadam na poprzednie pytanie. Te organizacje kontrolował NIK. 

 

Lidia Stolarska – Przewodnicząca Komisji: 

Na str. 2 jest informacja, że „MOPS udziela wsparcia rodzinom w postaci 

zasiłków mieszkaniowych i energetycznych…” Czemu ma służyć ta informacja 

przy tych naszych założeniach o pomocy osobom bezdomnym ? 

 

Jadwiga Kalinowska – Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej: 

Istnieje profilaktyka bezdomności, ponieważ bezdomność to utrata mieszkania, 

a utrata mieszkania wynika z tego, że nie mam na poniesienie kosztów. 

W związku z tym istotna jest ta pomoc w formie dodatków mieszkaniowych, 

nawet dodatków energetycznych, które kiedy zaczęto przyznawać, zresztą nadal 

stanowią niewysoką kwotę, bo nie przekraczają 20 zł w skali miesiąca, 

a korzysta ponad 700 środowisk w mieście Inowrocławiu. Nawet to ma 

znaczenie dla tych osób. Zasiłki celowe przyznajemy w sytuacjach, w których 

osoby nie są w stanie ponieść kosztów energii elektrycznej, gazu, czy w danym 

miesiącu mają sytuację tak trudną, że nie są w stanie dopłacić do swojego 

mieszkania, bo spirala długów to jest rzecz, z której potem trudno się jest 

przeciętnemu Kowalskiemu wyplątać. Ale to jeszcze nie są osoby bezdomne, są 

to osoby zagrożone bezdomnością. 

 

Lidia Stolarska – Przewodnicząca Komisji: 

Schronisko dla kobiet na ul. Toruńskiej, te stawki to są ustalane, to jest taki 

koszt faktyczny czy to taka informacja, prognoza ? Koszt pobytu na dzień 

sporządzania informacji przy utrzymaniu mężczyzn przy ul. Jacewskiej jest 

niższy niż na ul. Toruńskiej dla kobiet. Czyli panie są droższe w utrzymaniu ? 

 

Jadwiga Kalinowska – Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej: 

Tutaj są to kwestie wynajmu pomieszczeń, a schronisko dla mężczyzn ma 

własny obiekt.  

 

Lidia Stolarska – Przewodnicząca Komisji: 

Teraz wiadomo skąd ta stawka jest wyższa. Ale nie ma tu ani słowa o tym 

oddziale Towarzystwa św. Brata Alberta, który mieści się przy ul. Toruńskiej, 

coś tam się dzieje? 

 

Jadwiga Kalinowska – Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej: 

Tam nie ma żadnego schronienia, to nie jest miejsce, w którym poza Domem 

Dziennego Pobytu, do którego Towarzystwo samo sobie dobiera osoby 

przebywające w ramach zajęć, to jest jedyna rzecz. W przyszłości, takie były 

zamierzenia, będzie stołówka ogólnodostępna dla osób bezdomnych i taka 

namiastka łaźni, aby każdy kto przyjdzie mógł się wykąpać, bo niektórzy są 

w takim stanie higienicznym, że wytrzymanie z nimi kwadransa jest 

niemożliwe. 
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Grzegorz Gąsiorek – Naczelnik Wydziału Spraw Społecznych i Promocji 

Zdrowia: 

To jest projekt unijny realizowany, to jest Dom Dziennego pobytu dla osób 

bezdomnych niepełnosprawnych. To jest budynek, który niedawno został 

pozyskany  przez Stowarzyszenie i oni w tej chwili go dopiero remontują, 

inwestują, robią to z własnych środków. Wspierają się różnego rodzaju 

projektami i ten projekt będzie służył temu, żeby z jednej strony realizować 

takie zadania, a z drugiej strony pomału remontować, żeby ten obiekt potem 

uruchomić. Są to zamysły, które chcieliby żeby były realizowane, ale do tego 

potrzeba dużo pieniędzy. Miasto tam w nic nie partycypuje, bo to jest 

Towarzystwa Pomocy, Miasto nie jest właścicielem żadnego schroniska, 

żadnego obiektu. 

 

Lidia Stolarska – Przewodnicząca Komisji: 

Na str. nr 5 jest zapis „Od lutego 2018 r. działa przy Miejskim Ośrodku Pomocy 

Społecznej w Inowrocławiu punkt wymiany ciepła” Co to jest ? 

 

Jadwiga Kalinowska – Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej: 

To jest taka akcja, która podjęta została w Poznaniu, wymiany ciepła, czyli 

udostępnianiu w różnych miejscach osobom, takie miejsce gdzie odzież można 

pobrać, dobrać do własnych potrzeb, ma to służyć ogrzaniu się. 

 

Grzegorz Gąsiorek – Naczelnik Wydziału Spraw Społecznych i Promocji 

Zdrowia: 

Wymyśliła to grupa studentów  w Poznaniu, żeby wystawić wieszaki i zbędne 

rzeczy. Kto będzie chciał to weźmie. Po dwóch tygodnia inicjatywa umarła 

śmiercią naturalna, bo ukradli wieszaki. Natomiast u nas mamy to objęte 

nadzorem instytucjonalnym przez MOPS, pomijając, że u nas funkcjonuje 

magazyn mebli i odzieży prowadzony przez Polski Komitet Pomocy Społecznej 

i osoba, która potrzebuje wyposażenia mieszkania czy wsparcia w postaci 

odzieży jest skierowana do magazynu i pobiera w magazynie czyste rzeczy. 

Natomiast wymiana to tak jak ktoś powiesi, tak jest. 

  

Jadwiga Kalinowska – Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej: 

My sami przenosimy odzież i wieszamy. Ona jest w holu na parterze, mogą 

sobie w ustronnym miejscu, żeby nie czuć skrępowania, może sobie zabierać, 

jednak zawsze sprawdzamy czy to jest całe, czyste, nieuwłaczające 

człowiekowi. 

 

Innych pytań nie było. 
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Lidia Stolarska – Przewodnicząca Komisji: 

Kto jest za pozytywnym zaopiniowaniem informacji  „Pomoc osobom 

bezdomnym na terenie Miasta Inowrocławia w okresie zimowym 2019/2020”? 
 

głosowanie: za – 3, przeciw - 0, wstrzym. się – 0. 
 

Na podstawie § 67 ust. 2 załącznika do uchwały nr X/99/2003 Rady Miejskiej 

Inowrocławia z dnia 26 czerwca 2003 r. w sprawie Statutu Miasta Inowrocławia 

(Dz. Urz. Woj. Kujawsko-Pomorskiego Nr 93, poz. 1356 z późn. zm.), Komisja 

Zdrowia, Rodziny i Pomocy Społecznej podjęła uchwałę nr 1/2020  

o pozytywnym zaopiniowaniu informacji „Pomoc osobom bezdomnym na 

terenie Miasta Inowrocławia w okresie zimowym 2019/2020”. 
 

Ad 5. Sprawy wymagające opinii Komisji. 

 

Nie było. 
 

Ad 6. Sprawy bieżące.  
 

Nie było. 
 

W związku z wyczerpaniem porządku obrad, Przewodnicząca zamknęła 

posiedzenie Komisji. 

 

Przewodnicząca Komisji 

 

Lidia Stolarska 

 
 

Protokołowała 

Adriana Leszczyńska 

 


